



Strasbourg, le 1^{er} juillet 2016

Réf : JJ8172C
Tr./005-190

NOTIFICATION DE DÉCLARATION

Etat : Ukraine.

Instrument : Convention de sauvegarde des Droits de l'Homme et des Libertés fondamentales, ouverte à la signature, à Rome, le 4 novembre 1950 (STE n° 5) telle qu'amendée par les Protocoles nos 11 et 14 (STE nos 155 et 194).

Date d'entrée en vigueur
de l'instrument : 3 septembre 1953.

Date d'entrée en vigueur
à l'égard de l'Ukraine : 11 septembre 1997.

Réserves : STE n° 005 Rés./Décl. Ukraine.
Déclarations : (voir annexe)

Date d'effet
la déclaration : 30 juin 2016.

Notification faite conformément à l'article 59 de la Convention.

Copie à tous les Etats membres.

COPIE (*)

Annex to the Notification JJ8172C Tr./005-190
dated 30 June 2016
 ETS No. 5 - Article 15

PERMANENT REPRESENTATION OF UKRAINE
 TO THE COUNCIL OF EUROPE

№ 31011/32-119/1-580

Strasbourg, 29 June 2016

The Permanent Representation of Ukraine to the Council of Europe presents its compliments to the Secretary General of the Council of Europe and, referring to its Verbal Notes №31011/32-119/1-678 of 5 June 2015 and №31011/32-119/1-1124 of 3 November 2015, has the honour to convey the following information in accordance with the obligations of the Government of Ukraine under Article 15, paragraph 3, of the Convention for the Protection of Human Rights and Fundamental Freedoms, signed at Rome on 4 November 2015.

In February 2014, the Russian Federation launched armed aggression against Ukraine and illegally occupied a part of the territory of Ukraine – the Autonomous Republic of Crimea and the city of Sevastopol, and today exercises overall effective control over certain districts of the Donetsk and Luhansk oblasts of Ukraine. These actions are in gross violation of the Charter of the United Nations, the Charter of the Council of Europe, other legally binding international instruments and constitute a threat to democracy, human rights and the rule of law in Europe. The Russian Federation, as the Aggressor State and Occupying Power, bears full responsibility for respecting human rights in temporarily occupied territories of Ukraine under international humanitarian law as well as in accordance with international human rights law.

Ongoing armed aggression of the Russian Federation against Ukraine, together with war crimes and crimes against humanity committed both by regular Armed Forces of the Russian Federation and by the illegal armed groups guided, controlled and financed by the Russian Federation, constitutes a public emergency threatening the life of the nation in the sense of Article 15, paragraph 1, of the Convention for the Protection of Human Rights and Fundamental Freedoms.

In order to ensure the vital interests of the society and the State, the Verkhovna Rada of Ukraine, the Cabinet of Minister of Ukraine and other authorities adopted legal acts, which constituted the derogation from certain obligations of Ukraine under the Convention for the Protection of Human Rights and Fundamental Freedoms, among them the Law of Ukraine *“On Amendments to the Law of Ukraine “On Combating Terrorism” regarding the preventive detention of persons, involved in terrorist activities in the anti-terrorist operation area for a period exceeding 72 hours”* of 12 August 2014, the Law of Ukraine *“On Amendments to the Criminal Procedure Code of Ukraine regarding the special regime of pre-trial investigation under martial law, in state of emergency or in the anti-terrorist operation area”* of 12 August 2014, the Law of Ukraine *“On Administering Justice and Conducting Criminal Proceedings in Connection with the Anti-terrorist Operation”* of 12 August 2014 and the Law of Ukraine *“On Military and Civil Administrations”* of 3 February 2015.

On the above-mentioned basis, the Ukrainian Side exercised its right to derogate from its obligations under the Convention for the Protection of Human Rights and Fundamental Freedoms on the territory of certain areas of Donetsk and Luhansk oblasts of Ukraine, which are under control of the Government of Ukraine, and informed the Secretary General of the Council of Europe of the measures which Ukrainian authorities had taken and the reasons therefor by the Verbal Note №31011/32-119/1-678 of 5 June 2015.

On 3 November 2015 by the Verbal Note №31011/32-119/1-1124 the Ukrainian Side specified areas of the Donetsk and Luhansk oblasts of Ukraine, covered by the derogation submitted by the Government of Ukraine on the basis of the Resolution of the Verkhovna Rada of Ukraine N462-VIII of 21 May 2015.

One year after adopting the Resolution of the Verkhovna Rada of Ukraine “*On Derogation from Certain Obligations under the International Covenant on Civil and Political Rights and the Convention for the Protection of Human Rights and Fundamental Freedoms*” №462-VIII of 21 May 2015, Ukrainian authorities reviewed the security situation in certain areas of Donetsk and Luhansk oblasts of Ukraine which fall within the scope of derogation. According to the security, defence and law enforcement agencies of Ukraine, it remains tense and fragile. In defiance of the Minsk agreements, the illegal armed groups and Russian Armed Forces place firing positions in residential neighborhoods of the occupied settlements and, using heavy weapons prohibited by the Minsk agreements, continue to shell the positions of the Ukrainian Armed Forces.

The official statistics show that as of 30 May 2016, at least 6,380 attacks from Russian-backed militants against Ukraine’s Armed Forces have been reported starting this year. 42 Ukrainian soldiers have been killed and 350 have been wounded. The facts of disregard by the Russian occupation forces of the Minsk agreements in terms of the withdrawal of heavy weapons are constantly recorded. From the beginning of 2016, 699 cases of the presence of tanks, artillery systems of over 100 mm calibre, MLRS’s and mortars near the contact line have been confirmed.

In June 2016, security situation in Donbas started to deteriorate rapidly. Russia-led terrorist forces continued to blatantly violate ceasefire and heavy weapons withdrawal commitments under the Minsk agreements. They widely used heavy weapons, mostly mortars and high calibre artillery. As a result, 7 Ukrainian soldiers were killed and 18 were wounded between 16 and 21 June. On 22 June 2016, 1 Ukrainian soldier was killed and 11 were wounded; over 300 mortar shells and more than 160 projectiles were fired at Ukrainian positions. Current shelling intensity is similar to an active fighting phase of August 2015.

On 22 June 2016, OSCE SMM monitors were shelled with mortars by pro-Russian militants in the Donetsk region. The fire came from 82mm calibre mortars, which had to be withdrawn under the Minsk Agreements.

The uncontrolled border remains a critical impediment to the de-escalation as Russia continues sending its weaponry, regular troops and mercenaries to Donbas. On 27 May - 3 June 2016, Russia supplied through the uncontrolled sections of the Ukrainian state border to Donbas nearly 2500 tons of fuel, more than 160 tons of ammunition, 9 MLRS “Grad”, 2 self-propelled artillery systems “Akatsiya”, 36 “T-72” tanks and 6 armoured vehicles. On 22 June 2016, 2 self-propelled howitzers, 6 infantry fighting vehicle, 6 howitzers and 10 trucks were brought to the town of Chervonopartyzansk in the Luhansk region from the Russian territory.

The fact that the situation in the East of Ukraine remains tense and volatile is confirmed by many reports of international organisations, operating in the conflict-affected area, and in the first place by the United Nations Human Rights Monitoring Mission in Ukraine. According to the Fourteenth report of the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR) on the situation of human rights in Ukraine, based on the work of HRMMU, from mid-April 2014 to 15 May 2016, OHCHR recorded 30 903 casualties in the conflict area in eastern Ukraine, among Ukrainian armed forces, civilians and members of the armed groups. This includes 9 371 people killed and 21 532 injured (para. 3).

The Ukrainian Side, having established that the circumstances which led to submitting the derogation still prevail, has found it necessary to continue to exercise in relation to the situation in certain areas of Donetsk and Luhansk oblasts of Ukraine, which are under control of the Government of Ukraine, the powers described in above-mentioned legislative acts. To the extent that the exercise of these powers may be inconsistent with the obligations imposed by the Convention for the Protection of Human Rights and Fundamental Freedoms, the Ukrainian Side has availed itself of the right of derogation conferred by Article 15, paragraph 1, of the Convention and will continue to do so until further notice.

In pursuance of Article 15, paragraph 3, of the Convention the Permanent Representation of Ukraine to the Council of Europe has the honour to transmit the reviewed list of localities in Donetsk and Luhansk oblasts under control/partially controlled by the Government of Ukraine as of June, 14, 2016.

At the same time, the Permanent Representation of Ukraine to the Council of Europe emphasises once again the need to adopt a very careful approach for the establishment of facts as to whether the areas of Donetsk and Luhansk oblasts of Ukraine, which as specified in this Note Verbale, are partially controlled by the Government of Ukraine, are under effective overall control and jurisdiction of either Ukraine or Russian Federation as an Aggressor State. The European Court of Human Rights will have to take into account the particular circumstances of each case at a given moment in time.

The Permanent Representation of Ukraine to the Council of Europe avails itself of this opportunity to renew to the Secretary General of the Council of Europe the assurances of its highest consideration.

Enclosed: as stated, on 2 pages.

(seal) Strasbourg, 29 June 2016

Secretary General of the Council of Europe
Palais de l'Europe
67075 STRASBOURG Cedex

(*) *Declaration registered by the Secretariat General on 30 June 2016 - Or. Engl.*

Copy

**List of localities in Donetsk and Luhansk *oblasts* under control/partially controlled
by the Government of Ukraine
(as of June 14, 2016)**

DONETSK OBLAST

No	District	Surface (km2)		
1.	Bahmutskyi	1900	under control of Ukrainian authorities	11360 km ² (49,7%)
2.	Velykonovosilkivskyi	1900		
3.	Volodarskyi	1200		
4.	Dobropilskyi	950		
5.	Pokrovskyi	1300		
6.	Lymanskyi	1000		
7.	Oleksandrivskyi	1010		
8.	Mangushskyi	800		
9.	Slovyansky	1300		

No	District	Surface (km2)		
1.	Volnovahskyi	2500	partially controlled by Ukrainian authorities	6700 km ² (29,3%)
2.	Konstyantynivskyi	1200		
	Maryinskyi	1400		
	Baikivskyi	800		
	Yasynuvatskyi	800		

No	Cities of regional sub ordinance	Surface (km2)		
1.	Avdiivka	29.53	under control of Ukrainian authorities	1136,93 km ² (30,6%)
2.	Bahmut	40		
3.	Vugledar	5.32		
4.	Toretsk	61.9		
5.	Myrnograd	22.75		
6.	Dobropillya	19.8		
7.	Druzhkivka	46.53		
8.	Kramatorsk	355.7		
9.	Lyman	18.2		
10.	Pokrovsk	39.25		
11.	Konstyantynivka	66		
12.	Mariupol	244		
13.	Novogrodivka	5.55		
14.	Selidove	108.2		
15.	Slovyansk	74.2		

Donetsk oblast	26592 km² (total surface)	Sous contrôle des autorités ukrainiennes	12496.93 km ²	47%
		Partiellement sous contrôle des autorités ukrainiennes	6700 km ²	25.2%
		under control of the illegal armed groups	7394.78 km ²	27.8%

LUHANSK OBLAST

№	District	Surface (km²)		
1.	Bilovodskyi	1596.96	under control of Ukrainian authorities	14918.73 km ² (58,89%)
2.	Bilokurakynskyi	1435.81		
3.	Kreminskyi	1635.2		
4.	Markivskyi	1166.48		
5.	Milovskyi	971.05		
6.	Novoaidarskyi	1535.78		
7.	Novopskovskyi	1623.08		
8.	Svativskyi	1739.29		
9.	Starobilskyi	1581.98		
10.	Troytskyi	1633.1		

№	District	Surface (km²)		
1.	Stanychno-Luhanskyi	1896.48	partially controlled by Ukrainian authorities	3221.23 km ² (12,71%)
2.	Popasnyanskyi	1324.75		

№	Cities of regional sub ordinance	Surface (km²)		
1.	Lysychansk	95.64	under control of Ukrainian authorities	187,4 km ² (13,44%)
2.	Rubizhne	33.76		
3.	Severodonetsk	58		

Luhansk oblast	26684 km² (total surface)	under control of Ukrainian authorities	16238.06 km ²	60.85%
		partially controlled by the Ukrainian authorities	6323.53 km ²	23.7%
		under control of the illegal armed groups	4123.22 km ²	15.45%

TRADUCTION (*)

Annexe à la Notification JJ8172C Tr./005-190
du 30 juin 2016
 STE n° 5 - Article 15

LA REPRESENTATION PERMANENTE DE L'UKRAINE
 AUPRES DU CONSEIL DE L'EUROPE

N° 31011/32-119/1-580

La Représentation Permanente de l'Ukraine auprès du Conseil de l'Europe présente ses compliments au Secrétaire Général du Conseil de l'Europe et, se référant à ses Notes verbales n° 31011/32-119/1-678 du 5 juin 2015 et n° 31011/32-119/1-1124 du 3 novembre 2015, a l'honneur de transmettre les informations suivantes conformément aux obligations du Gouvernement de l'Ukraine en vertu de l'article 15, paragraphe 3, de la Convention de sauvegarde des Droits de l'Homme et des Libertés fondamentales, signée à Rome le 4 novembre 1950.

En février 2014, la Fédération de Russie a lancé une agression armée contre l'Ukraine et occupé illégalement une partie du territoire de l'Ukraine – la République autonome de Crimée et la ville de Sebastopol, et exerce aujourd'hui le contrôle effectif de certains districts des *oblasts* de Donetsk et Louhansk de l'Ukraine. Ces actions sont en violation flagrante de la Charte des Nations Unies, le Statut du Conseil de l'Europe, d'autres instruments internationaux contraignants et constituent une menace pour la démocratie, les droits de l'homme et l'état de droit en Europe. La Fédération de Russie, en tant qu'Etat agresseur et Puissance d'occupation, assume l'entière responsabilité du respect des droits de l'homme sur les territoires ukrainiens temporairement occupés en vertu du droit international humanitaire ainsi que conformément au droit international des droits de l'homme.

L'agression armée en cours de la Fédération de Russie contre l'Ukraine associée aux crimes de guerre et crimes contre l'humanité commis à la fois par les forces armées régulières de la Fédération de Russie et par les groupes armés illégaux guidés, contrôlés et financés par la Fédération de Russie, constitue un danger public menaçant l'existence de la nation au sens de l'article 15, paragraphe 1, de la Convention de sauvegarde des Droits de l'Homme et des Libertés fondamentales.

Afin d'assurer les intérêts vitaux de la société et de l'Etat en réponse à l'agression armée de la Fédération de Russie, le Parlement de l'Ukraine, le Cabinet des Ministres de l'Ukraine et d'autres autorités ont adopté des actes juridiques, qui constituent la dérogation à certaines obligations de l'Ukraine au titre de la Convention de sauvegarde des Droits de l'Homme et des Libertés fondamentales, parmi lesquels la Loi de l'Ukraine du 12 août 2014 « Sur les amendements à la loi de l'Ukraine 'Sur la lutte contre le terrorisme' en ce qui concerne la détention préventive de personnes, impliquées dans des activités terroristes dans la zone d'opération anti-terroriste, pour une période excédant 72 heures », la Loi de l'Ukraine du 12 août 2014 « Sur les amendements au Code de procédure pénale de l'Ukraine concernant le régime spécial d'enquête préliminaire sous la loi martiale, en état d'urgence ou dans la zone d'opération anti-terroriste », la Loi de l'Ukraine du 12 août « Sur l'administration de la justice et la conduite des procédures pénales en relation avec l'opération anti-terroriste » et la Loi de l'Ukraine du 3 février 2015 « Sur les administrations civiles et militaires ».

Sur la base mentionnée ci-dessus, la Partie ukrainienne a exercé son droit de déroger à ses obligations en vertu de la Convention de sauvegarde des Droits de l'Homme et des Libertés fondamentales sur le territoire de certaines zones des *oblasts* de Donetsk et Louhansk de l'Ukraine, qui sont sous contrôle du Gouvernement de l'Ukraine, et a informé le Secrétaire Général du Conseil

de l'Europe des mesures prises par les autorités ukrainiennes et de leur motif par la Note verbale n° 31011/32-119/1-678 du 5 juin 2015.

Le 3 novembre 2015, par la Note verbale n° 31011/32-119/1-1124, la Partie ukrainienne a spécifié les zones des *oblasts* de Donetsk et Louhansk de l'Ukraine, couvertes par la dérogation soumise par le gouvernement de l'Ukraine sur la base de la Résolution du *Verkhovna Rada* d'Ukraine n°462-VIII du 21 mai 2015.

Un an après l'adoption de la Résolution du *Verkhovna Rada* d'Ukraine « sur la dérogation à certaines obligations en vertu du Pacte international relatif aux droits civils et politiques et la Convention de sauvegarde des Droits de l'Homme et des Libertés fondamentales » n°462-VIII du 21 mai 2015, les autorités ukrainiennes ont examiné la situation en matière de sécurité dans certaines régions des *oblasts* de Donetsk et Louhansk de l'Ukraine qui entrent dans le champ d'application de la dérogation. Selon les agences de sécurité, de défense et d'application des lois d'Ukraine, cette situation reste tendue et fragile. Au mépris des accords de Minsk, les groupes armés illégaux et les forces armées russes installent des positions de tir dans des quartiers résidentiels des territoires occupés et, utilisant des armes lourdes interdites par les accords de Minsk, continuent de bombarder les positions des forces armées ukrainiennes.

Les statistiques officielles montrent qu'au 30 mai 2016, au moins 6.380 attaques de militants soutenus par la Fédération de Russie contre les Forces armées ukrainiennes ont été rapportées cette année. 42 soldats ukrainiens ont été tués et 350 ont été blessés. Les actes de non-respect par les forces d'occupation russes des accords de Minsk en termes de retrait des armes lourdes sont constamment enregistrés. Depuis début 2016, 699 cas de présence de chars, de systèmes d'artillerie de calibre supérieur à 100 mm, de MLRS et de mortiers près de la ligne de contact ont été confirmés.

En juin 2016, la sécurité dans Donbass s'est rapidement détériorée. Des forces terroristes dirigées par la Russie ont continué à violer ouvertement les engagements de cessez-le feu et de retrait des armes lourdes en vertu des accords de Minsk. Des armes lourdes ont largement été utilisées, principalement des mortiers et de l'artillerie de gros calibre. En conséquence, 7 soldats ukrainiens ont été tués et 18 ont été blessés entre le 16 et 21 Juin. Le 22 Juin 2016, 1 soldat ukrainien a été tué et 11 ont été blessés; plus de 300 obus de mortier et plus de 160 projectiles ont été tirés sur des positions ukrainiennes. L'intensité du bombardement actuel est semblable à une phase de combat active en août 2015.

Le 22 juin 2016, les observateurs en Mission Spéciale de Surveillance de l'OSCE ont été bombardés par des mortiers tirés par des militants pro-russes dans la région de Donetsk. Les tirs provenaient de mortiers de calibre 82mm, qui auraient dû être retirés en vertu des accords de Minsk.

La frontière non contrôlée constitue un obstacle critique à la désescalade puisque la Russie poursuit l'envoi d'armement, de troupes régulières et de mercenaires à Donbass. Entre le 27 mai et le 3 juin 2016, la Russie a fait passer par les sections hors de contrôle de la frontière ukrainienne à Donbass près de 2 500 tonnes de fioul, plus de 160 tonnes de munitions, 9 MLRS « Grad », 2 systèmes d'artillerie automoteurs "Akatsiya", 36 chars « T-72 » et 6 véhicules blindés. Le 22 Juin 2016, 2 obusiers automoteurs, 6 véhicules de combat d'infanterie, 6 obusiers et 10 camions ont été apportés à la ville de Tchervonopartyzansk dans la région de Luhansk depuis le territoire russe.

Le fait que la situation dans l'Est de l'Ukraine reste tendue et instable est confirmée par de nombreux rapports d'organisations internationales, opérant dans la zone touchée par le conflit, et en premier lieu par la Mission de surveillance des droits de l'homme en Ukraine des Nations Unies. Selon le Quatorzième rapport du Bureau du Haut-Commissariat des Nations Unies aux droits de l'homme (HCDH) sur la situation des droits de l'homme en Ukraine, sur la base du travail de la MSDH, de la mi-avril 2014 au 15 mai 2016, le HCDH a enregistré 30 903 victimes dans la zone de conflit dans l'est de l'Ukraine, parmi les forces armées ukrainiennes, les civils et les membres des groupes armés. Cela inclut 9 371 personnes tuées et 21 532 blessés (par. 3).

La Partie ukrainienne, ayant établi que les circonstances qui ont conduit à soumettre la dérogation prévalent toujours, a jugé nécessaire de continuer à exercer, en relation avec la situation dans

certaines régions des *oblasts* de Donetsk et Louhansk de l'Ukraine, qui sont sous le contrôle du gouvernement de l'Ukraine, les pouvoirs décrits dans les actes législatifs mentionnés ci-dessus. Dans la mesure où l'exercice de ces pouvoirs peut être en contradiction avec les obligations imposées par la Convention de sauvegarde des Droits de l'Homme et des Libertés fondamentales, la partie ukrainienne a fait usage du droit de dérogation conféré par l'article 15, paragraphe 1, de la Convention et continuera à le faire jusqu'à nouvel ordre.

Conformément à l'article 15, paragraphe 3, de la Convention, la Représentation Permanente de l'Ukraine auprès du Conseil de l'Europe a l'honneur de transmettre la liste révisée des localités des *oblasts* de Donetsk et Louhansk sous contrôle / partiellement contrôlée par le Gouvernement de l'Ukraine à compter du 14 juin 2016.

Dans le même temps, la Représentation Permanente de l'Ukraine auprès du Conseil de l'Europe met l'accent sur la nécessité d'adopter une approche très prudente pour l'établissement des faits quant à savoir si les zones des *oblasts* de Donetsk et Louhansk de l'Ukraine, qui, comme indiqué dans cette note verbale, sont partiellement contrôlées par les autorités de l'Ukraine, sont sous le contrôle et la juridiction effectifs de l'Ukraine ou de la Fédération de Russie en tant que pays agresseur. La Cour européenne des droits de l'homme devra prendre en compte les circonstances particulières de chaque cas à un moment donné dans le temps.

La Représentation Permanente de l'Ukraine auprès du Conseil de l'Europe saisit cette occasion pour renouveler au Secrétaire Général du Conseil de l'Europe, l'assurance de sa plus haute considération.

(*) *Déclaration enregistrée auprès du Secrétariat Général le 30 juin 2016 - Or. angl.*

Traduction

Liste des localités des *oblasts* de Donetsk et Louhansk sous contrôle/partiellement contrôlées par le Gouvernement de l'Ukraine
(au 14 juin 2016)

DONETSK OBLAST

Nº	District	Surface (km ²)		
10.	Bahmutskyi	1900	Sous contrôle des autorités ukrainiennes	11360 km ² (49,7%)
11.	Velykonovosilkivskyi	1900		
12.	Volodarskyi	1200		
13.	Dobropilskyi	950		
14.	Pokrovskyi	1300		
15.	Lymanskyi	1000		
16.	Oleksandrivskyi	1010		
17.	Mangushskyi	800		
18.	Slovyansky	1300		

Nº	District	Surface (km ²)		
1.	Volnovahskyi	2500	Partiellement sous contrôle des autorités ukrainiennes	6700 km ² (29,3%)
2.	Konstyantynivskyi	1200		
	Maryinskyi	1400		
	Baikivskyi	800		
	Yasynuvatskyi	800		

Nº	Villes de sous ordonnance régionale	Surface (km ²)		
1.	Avdiivka	29.53	Sous contrôle des autorités ukrainiennes	1136,93 km ² (30,6%)
2.	Bahmut	40		
3.	Vugledar	5.32		
4.	Toretsk	61.9		
5.	Myrnodgrad	22.75		
6.	Dobropillya	19.8		
7.	Druzhkivka	46.53		
8.	Kramatorsk	355.7		
9.	Lyman	18.2		
10.	Pokrovsk	39.25		
11.	Konstyantynivka	66		
12.	Mariupol	244		
13.	Novogrodivka	5.55		
14.	Selidove	108.2		
15.	Slovyansk	74.2		

Donetsk oblast	26592 km² (total surface)	Sous contrôle des autorités ukrainiennes	12496.93 km ²	47%
		Partiellement sous contrôle des autorités ukrainiennes	6700 km ²	25.2%
		Sous le contrôle de groupes armés illégaux	7394.78 km ²	27.8%

LUHANSK OBLAST

Nº	District	Surface (km ²)		
1.	Bilovodskyi	1596.96	Sous contrôle des autorités ukrainiennes	14918.73 km ² (58,89%)
2.	Bilokurakynskyi	1435.81		
3.	Kreminskyi	1635.2		
4.	Markivskyi	1166.48		
5.	Milovskyi	971.05		
6.	Novoaidarskyi	1535.78		
7.	Novopskovskyi	1623.08		
8.	Svativskyi	1739.29		
9.	Starobilskyi	1581.98		
10.	Troytskyi	1633.1		

Nº	District	Surface (km ²)		
1.	Stanychno-Luhanskyi	1896.48	Partiellement sous contrôle des autorités ukrainiennes	3221.23 km ² (12,71%)
2.	Popasnyanskyi	1324.75		

Nº	Villes de sous ordonnance régionale	Surface (km ²)		
1.	Lysychansk	95.64	Sous contrôle des autorités ukrainiennes	187,4 km ² (13,44%)
2.	Rubizhne	33.76		
3.	Severodonetsk	58		

Luhansk oblast	26684 km² <i>(total surface)</i>	Sous contrôle des autorités ukrainiennes	16238.06 km ²	60.85%
		Partiellement sous contrôle des autorités ukrainiennes	6323.53 km ²	23.7%
		Sous le contrôle de groupes armés illégaux	4123.22 km ²	15.45%